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Indberetning vedr. Grønlands Landstings efterårssamling, onsdag den 
26. november 2008.

Grønlands Landsting behandlede følgende punkter:

Punkt 2:
Redegørelse for dagsordenen.
(Landstingets Formandskab)

I forbindelse med redegørelse for dagsordenen benyttede Landstingets Formand, Ruth 
Heilmann, lejligheden til at lykønske Grønland med det gode resultat af gårsdagens 
folkeafstemning om selvstyre. Hun takkede specielt landsstyret, Selvstyrekommissionens 
medlemmer samt medarbejderne i Selvstyrekommissionen.

Selvstyrekommissionens formand, Landstingsmedlem Jonathan Motzfeldt takkede på 
kommissionens vegne og lod takken gå videre til de medlemmer af kommissionen, der 
ikke var til stede.

Punkt 6:
Forslag til Landstingslov om Grønlands Råstoffond.
(Landsstyremedlemmet for Infrastruktur, Miljø og Råstoffer)
(3. behandling)

Forslaget var efter 2. behandling den 15. oktober 2008 henvist til fornyet udvalgs-
behandling i Landstingets Finansudvalg. 

Landsstyret har fremsat ændringsforslag efter ønske fra Finansudvalget.  Finansudvalget 
har fundet, at landsstyrets ændringsforslag indeholdt en række lovtekniske og praktiske 
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problemer og fremsatte derfor sit eget ændringsforslag. Forslaget indeholdt ændringer til 
§§ 6, 12, 22, 23, 28, 33 og 39. Et enigt Finansudvalg indstillede Finansudvalgets 
ændringsforslag til vedtagelse her ved 3. behandling og hvis dette ikke blev imødekommet, 
at Landsstyrets ændringsforslag så blev vedtaget i stedet.

Ved afstemningen stemte samtlige tilstedeværende landstingsmedlemmer for både 
ændringsforslaget og det således foreliggende lovforslag, der hermed blev vedtaget.

Punkt 129:
Forslag til Landstingslov om flyvepladser.
(Landsstyremedlemmet for Infrastruktur, Miljø og Råstoffer)
(2. behandling)

Efter forslagets 1. behandling den 11. november 2008 blev forslaget behandlet i 
Landstingets Infrastruktur- og Boligudvalg, der afgav betænkning til 2. behandlingen. Et 
enigt udvalg indstillede forslaget til vedtagelse i den foreliggende form.

Ved afstemningen stemte alle tilstedeværende landstingsmedlemmer for forslaget, der 
således overgik til 3. behandling i den nu foreliggende form.

Punkt 152:
Forslag til landstingslov om efterskoler.
(Landsstyremedlemmet for Kultur, Uddannelse, Forskning og Kirke)
(2. behandling)

Forslaget var efter 1. behandling den 11. november 2008 henvist til udvalgsbehandling i 
Landstingets Kultur- og Uddannelsesudvalg. I udvalgets betænkning indstiller et enigt 
udvalg forslaget til vedtagelse.

Ved afstemningen stemte alle tilstedeværende landstingsmedlemmer for og forslaget 
sendtes derfor til 3. behandling uden yderligere udvalgsbehandling.

Punkt 18:
Forslag til Landstingsbeslutning om at Landsstyret pålægges, at arbejde snarest for 
en udligningsordning for el og vandpriser, for de steder på kysten, hvor priserne er 
steget efter ensprissystemets ophævelse.
(Siumuts landstingsgruppe)
(2. behandling)

Forslaget var efter 1. behandling den 11. marts 2008 oversendt til behandling i 
Landstingets Infrastruktur- og Boligudvalg. I udvalgets betænkning indstiller et enigt 
udvalg forslaget til forkastelse.

Ved afstemningen stemte et stort flertal mod forslaget, som herefter er forkastet.  
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Punkt 26:
Forslag til landstingsbeslutning om at pålægge landsstyret at etablere en 
hurtigtarbejdende arbejdsgruppe, der får til opgave at tilvejebringe konsekvens-
belysning for både husstande og virksomheder med henblik på at få rettet op på 
alvorlige negative konsekvenser som følge af afskaffelsen af ensprissystemet.
(Atassuts landstingsmedlemmer)
(2. behandling)

Forslaget var efter 1. behandlingen den 11. marts 2008 henvist til behandling i 
Landstingtets Infrastruktur- og Boligudvalg. I udvalgets betænkning indstiller et enigt 
udvalg forslaget til forkastelse.

Ved afstemningen stemte et stort flertal mod forslaget, som herefter er forkastet.  

Punkt 25:
Forslag til landstingsbeslutning om at landsstyret pålægges at arbejde for at få 
tilvejebragt en oversigt over resultatkontrakter samt at indføre årlige redegørelser 
for såvel private som offentlige institutioner samt interesseorganisationer, der enten 
modtaget offentligt tilskud eller indgår servicekontrakter med Grønlands 
Hjemmestyre.
(Atassuts landstingsmedlemmer)
(2. behandling)

Forslaget var ved 1. behandling den 25. oktober 2008 henvist til behandling i Landstingets 
Finansudvalg. I udvalgets betænkning indstiller et enigt udvalg forslaget til vedtagelse.

Landsstyremedlemmet for Finanser og Udenrigsanliggender indstillede på landsstyrets 
vegne dette og det følgende punkt til forkastelse, idet han ikke fandt forslagene nyttige og 
bebudede, at såfremt forslagene alligevel bliver vedtaget, vil landsstyret være nødt til at 
søge en tillægsbevilling til dette formål i 2009.

Herefter gik Landstinget til afstemning og forslaget blev vedtaget med alle stemmer for. 
Forslaget er hermed vedtaget.

Punkt 102:
Forslag til landstingsbeslutning om at landsstyret pålægges at indarbejde kvalitative 
målbare krav i hjemmestyrets servicekontrakter.
(Landstingsmedlem Agathe Fontain, Inuit Ataqatigiit)
(2. behandling)

Forslaget var efter 1. behandling den 3. oktober 2008 henvist til behandling i Landstingets 
Finansudvalg. I udvalgets betænkning indstiller et enigt udvalg forslaget til vedtagelse.

Herefter gik Landstinget til afstemning og forslaget blev vedtaget med alle stemmer for. 
Forslaget er hermed vedtaget.
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Punkt 9:
Forslag til landstingsbeslutning om at landsstyret med henblik på at fremme 
filmproduktion drager omsorg for, at filmproduktion optages på listen over erhvervs-
fremmende initiativer.
(Landstingsmedlem Aqqaluaq Egede, Inuit Ataqatigiit)
(2. behandling)

Forslaget var efter 1. behandling den 25. oktober 2008 henvist til behandling i Landstingets 
Kultur- og Uddannelsesudvalg, der har afgivet betænkning. Et enigt udvalg fremsatte 
ændringsforslag hvorved det tilføjes, at de til filmstøtte øremærkede midler på finanslovens 
hovedkonto 40.15.10. (Andre tilskud til kultur) overførtes til hovedkonto 62.05.09 
(Udviklingsstøtte til landbaserede erhverv og turisme) ved at landsstyret søger 
Finansudvalget om en budgetneutral rokering mellem de to hovedkonti.

Landsstyremedlemmet for Erhverv og Arbejdsmarked indstillede forlaget til forkastelse, 
idet den anførte konto rummede udviklingsstøtte til små og middelstore virksomheder og 
slet ikke med beløb, som ville være nødvendige til store projekter som filmproduktion.

Landstingsmedlem Juliane Henningsen (Inuit Ataqatigiit) anbefalede forslaget til 
vedtagelse med begrundelse i, at der er tale om et politisk initiativ som i Canada.

Ved afstemning stemte et stort flertal for. Forslaget blev hermed vedtaget med udvalgets 
ændringsforslag.

Punkt 19:
Forslag til landstingsbeslutning om at landsstyret pålægges at smidiggøre og forbedre 
forholdene ved ophold, kost og andre hjælpeforanstaltninger for nærmeste familie til 
syge under langtidshandling i Danmark og Grønland, således at de får mulighed for 
at kunne være med den syge og støtte vedkommende efter vedkommendes behov.
(Siumuts landstingsgruppe)
(2. behandling)

Efter forslagets 1. behandling den 10. oktober 2008 har forslaget været behandlet i 
Landstingets Sundhedsudvalg, der har afgivet betænkning. Udvalget konstaterer i 
betænkningen, at Landskassen ikke på nuværende tidspunkt har midler af den 
størrelsesorden, der kræves for gennemførelse af forslaget og et enigt udvalg indstillede på 
denne baggrund forslaget til forkastelse.

Landsstyremedlemmet for Familie og Sundhed indstillede på Landsstyrets vegne også 
forslaget til forkastelse.

Landstingsmedlem Anthon Frederiksen (Kattusseqatigiit Partiiat) indstillede forslaget til 
vedtagelse.

Ved afstemning stemte et stort flertal imod forslaget, hvorved det blev forkastet.
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Punkt 36:
Forslag til landstingsbeslutning om at landsstyret pålægges at indføre lovgivning, der 
giver alle unde 18 år ret til at have en af Hjemmestyret betalt ledsager med sig, når de 
skal på sygehusophold i en anden by end deres egen. Denne ret skal gælde uanset 
varigheden af opholdet.
(Landstingsmedlem Astrid Fleischer Rex, Demokraterne)
(2. behandling)

Efter forslagets 1. behandling under landstingets forårssamling 2008 har forslaget været 
behandlet i Landstingets Sundhedsudvalg, der har afgivet betænkning. Udvalget 
konstaterer, at finanslovens hovedkonto for fællesudgifter, evakueringer m.v., konto 
32.11.03, i forslaget til Finanslov for 2009 er forhøjet med 1,7 mio. kr. og et enigt udvalg 
indstillede på denne baggrund forslaget til vedtagelse.

Landsstyremedlemmet for Familie og Sundhed henviste også til den nu gennemførte 
budgetforhøjelse og indstillede på landsstyrets vegne forslaget til vedtagelse.

Forslaget blev vedtaget med samtlige stemmer for. 

Punkt 47:
Forslag til landstingsbeslutning om, at landsstyret pålægges at tiltag for etablering af 
boliger til rejseledsagere, nære pårørende til sygdomsramte af kræft eller andre 
sygdomme, der ikke kan behandles i Grønland.
(Landstingsmedlem Anthon Frederiksen, Kattusseqatigiit Partiiat)
(2. behandling)

Forslaget havde efter 1. behandling under landstingets forårssamling 2008 været behandlet 
i Landstingets Sundhedsudvalg, der har afgivet betænkning. Landsstyret har fremsendt en 
redegørelse til udvalget om patientledsagelse, hvoraf fremgik af de anslåede omkostninger 
til etablering af boliger til rejseledsagere mv. kræver en anlægsbevilling på henholdsvis ca. 
21 mio. kr. og 35 mio. kr. Sundhedsudvalget konstaterede at Landskassen ikke på 
nuværende tidspunkt har disse midler og et enigt udvalg indstillede derfor forslaget til 
forkastelse.

Landsstyremedlemmet for Familie og Sundhed indstillede med samme begrundelse på 
Landsstyrets vegne forslaget til forkastelse, men lovede samtidig at prøve om en 
henvendelse til den danske sundhedsminister og Københavns overborgmester kunne 
hjælpe på problemet.

Med et stort flertal imod blev forslaget således forkastet.
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Punkt 134:
Forslag til Landstingsbeslutning om, at Landsstyret pålægges at ændre gældende 
boligsikringsregler således, at beregningsrundlaget fremover bliver aktuel forventet 
skattepligtig indkomst, og derudover, at den nedre indkomstgrænse hæves fra de 
nuværende 180.000 kr. 
(Landstingsmedlem Johan Lund Olsen, Inuit Ataqatigiit)
(1. behandling)

I begrundelsen for forslaget anføres det bl.a., at de nugældende boligsikringsregler 
foreskriver, at boligsikringsydelse som hovedregel skal tage udgangspunkt i husstandens 
samlede skattepligtige indkomst i det nærmest forudgående slutlignede indkomstår. De 
nugældende regler foreskriver også, at hvis der i forhold til beregningsåret er sket en 
væsentlig ændring i husstandens indkomst, beregnes boligsikringen på grundlag af den 
forventede skattepligtige indkomst.

Det foreslås, at beregningsgrundlaget fremover altid bør være aktuel forventet skattepligtig 
indkomst. 

I landsstyrets besvarelse meddelte Landsstyremedlemmet for Familie og Sundhed bl.a. at 
selv om det lå landsstyret meget på sinde at forbedre levevilkårene for 
lavindkomstgrupperne, måtte landsstyret først undersøge, hvilke økonomiske 
konsekvenser, det ville have, at hæve den nuværende nedre indkomstgrænse på 180.000, 
før man kunne komme med en indstilling til dette.

Hun oplyste, at landsstyret i den forbindelse har nedsat en arbejdsgruppe, der skal se på 
administrationen af boligsikringsområdet, herunder kommunernes praksis, når de beregner 
boligsikringsydelsen. Da arbejdsgruppen er i gang, indstillede hun, at beslutningsforslaget 
ikke imødekommes i den nuværende form

Partiet Siumut indstillede forslaget til forkastelse med begrundelse i, at der allerede er en 
arbejdsgruppe i gang.

Partiet Atassut ønskede forslaget grundigere belyst og henviste det til udvalgsbehandling.

Partierne Inuit Ataqatigiit, Demokraterne og Kattusseqatigiit Partiiat tilsluttede sig 
forslaget og henviste det samtidig til udvalgsbehandling.

Da der således var flertal for udvalgsbehandling, henvistes forslaget til videre behandling i 
Landstingets Familieudvalg inden 2. behandling på Landstingets forårssamling 2009.
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Punkt 145:
Forslag til landstingsbeslutning om at Landsstyret pålægges at oprette et Videncenter 
på ældreområdet.
(Landstingsmedlem Juliane Henningsen, Inuit Ataqatigiit)
(1. behandling)

I begrundelsen for forslaget anføres det bl.a., at en veldokumenteret viden er et af de 
vigtigste værktøjer beslutningstagere har brug for i det daglige arbejde. MIPI, 
videncenteret om børn og unge, er et eksempel på hvor meget viden og forskning præger 
den politik der bliver ført på dette område. Inuit Ataqatigiit mener derfor at tiden er inde til 
at oprette et Videncenter på ældreområdet.

I landsstyrets besvarelse anførte landsstyremedlemmet for familie og sundhed bl.a., at man 
fra landsstyrets side enige med Juliane Henningsen i, at en helhedsorienteret undersøgelse 
af ældreområdet vil være gavnlig. herefter gennemgik hun landsstyrets initiativer på 
området. Hun tilkendegav, at et Videncenter kan på sigt blive et godt og nyttigt tiltag. 
Landsstyret kan dog ikke støtte Inuit Ataqatigiit i, at et sådant center skal bygges efter 
samme model som MIPI. Landsstyret vil nedsætte en arbejdsgruppe, der skal udarbejde en 
samlet strategi for hele det socialfaglige område. Landsstyret ønsker at afvente 
arbejdsgruppens oplæg, inden der tages stilling til at etablere nye socialfaglige videncentre. 
Landsstyret anbefalede at forslaget i sin foreliggende form ikke imødekommes.

Partiet Siumut afviste forslaget med henvisning til, at landsstyret vil nedsætte en 
arbejdsgruppe til at se på sagen.

Partiet Atassut var ikke begejstret for forslaget, men foreslog at man kunne se på 
mulighederne for etablering af et samlet Videncenter for hele familieområdet i stedet. 
Partiet vil gerne se på mulighederne.

Partierne Inuit Ataqatigiit, Demokraterne og Kattusseqatigiit Partiiat støttede forslaget 
og henviste forslaget til videre behandling i Landstingets Familieudvalg.

Da der således kunne konstateres et bredt flertal for videre behandling i Landstingets 
Familieudvalg, henvistes forslaget dertil, inden forslagets 2. behandling på Landstingets 
forårssamling 2009.

Punkt 83:
Forslag til Landstingsbeslutning om, at Landsstyret pålægges at arbejde for at 
fremlægge et forslag, der som forebyggende indsats mod tvangsfjernelse hjemler 
tvangsbehandling af forældre, der har børn i deres varetægt, mod misbrug af alkohol 
og euforiserende stoffer.
(Landstingsmedlem Isak Davidsen, Siumut)
(1. behandling)

I begrundelsen for forslaget anføres det bl.a., at forældre, der anses for ikke at passe deres 
børn ordentligt, ikke bare skal fratages deres børn, men få hjælp i form af behandling. 
Dette bør være et krav ved at lave en forordning herom.
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I landsstyrets besvarelse opsummerede Landsstyremedlemmet for Familie og Sundhed, 
landsstyrets initiativer på området. Hun oplyste endvidere, at landsstyret er i færd med en 
evaluering af forordningen om hjælp til børn og unge, og dette forslag vil blive medtaget i 
evalueringen. Landsstyret anbefalede beslutningsforslaget til godkendelse i den 
foreliggende form.

Partiet Siumut støttede forslaget og så gerne dette videre behandlet i udvalg. Partiet er af 
den opfattelse, at der måtte skrappere midler til, end tilfældet er i dag.

Partierne Inuit Ataqatigiit, Demokraterne og Kattusseqatigiit Partiiat vil gerne være 
med til at gøre noget for at minimere tvangsfjernelserne af børn, men vil slet ikke være 
med til at anvende tvang til alkoholbehandling af forældrene. De er af den opfattelse, at 
tvang ikke gør folk mindre afhængige af alkohol og at tvangsafvænning ikke virker.

Partiet Atassut vil gerne drøfte forslaget nærmere i udvalg og foreslog dette videre 
behandlet i Landstingets Familieudvalg.

Efter en længere debat om, hvorvidt man burde bruge tvang eller komme med 
afvænningstilbud over for forældrene, enedes man omsider om at henvise forslaget til 
videre drøftelse i Landstingets Familieudvalg inden forslagets 2. behandling på 
Landstingets forårssamling 2009.

Punkt 90: 
Forslag til landstingsbeslutning om at Landsstyret pålægges at nedsætte en 
arbejdsgruppe, der skal undersøge mulighederne og behovet for at revidere de 
gældende regler om tjenestemandspensioner.  
(Landstingsmedlem Jonathan Motzfeldt, Siumut)
(1. behandling)

I begrundelsen for forslaget anførte forslagsstilleren bl.a., at han finder det på tide at 
tjenestemændenes generelle pensionsforhold gennemgår et egentligt eftersyn. Han peger 
særligt på to områder, hvor der kan være behov for ajourføring af reglerne.

For det første bør det overvejes, hvorledes man kan skabe et mobilt og fleksibelt 
seniorarbejdsmarked, hvor man fastholder nogle af de ældre tjenestemænds kompetencer 
udover tidspunktet for deres lovpligtige afskedigelse på grund af alder. For det andet kan 
der være behov for at se på de regler, der medfører modregning eller reduktioner i 
pensionen, hvilket i visse tilfælde angiveligt kan være et problem for bl.a. personer, som i 
et vist omfang har haft tjenestefri for at varetage deres politiske hverv.

I landsstyrets besvarelse tilkendegav Landsstyremedlemmet for Finanser og 
Udenrigsanliggender bl.a., at landsstyret er positiv over for det stillede forslag. Landsstyret 
finder det dog hensigtsmæssigt, at spørgsmålet som det første forelægges og drøftes med 
tjenestemandsorganisationerne, hvorefter en eventuel arbejdsgruppe vil kunne nedsættes. 
Landstyret forventer at kunne komme med tilbagemelding på en landstingets 
efterårssamling i 2009. Landsstyret ser ikke noget til hinder for, at forslaget nyder fremme.
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Partierne kunne ikke tilslutte sig forslaget uden at dette er forelagt den grønlandske 
tjenestemandsorganisation til udtalelse inden 2. behandlingen.

Med en indstilling om høring af den grønlandske tjenestemandsorganisation inden 2. 
behandlingen sendtes forslaget til 2. behandling på Landstingets forårssamling 2009 uden 
mellemliggende udvalgsbehandling.

Punkt 120:
Redegørelse: Affaldshandlingsplan 2010 – 2013. 
(Landsstyremedlemmet for Infrastruktur, Miljø og Råstoffer)

Ved fremlæggelsen af redegørelsen sammenfattede landsstyremedlemmet, at den omdelte 
affaldshandlingsplan er et forslag til, hvorledes det fremtidige arbejde på affaldsområdet 
kan organiseres, med ønske om en åben debat omkring affaldsområdet og få sat fokus på 
hvad, det er, der skal til for at løfte affaldsområdet op på et tidssvarende niveau. 

Endvidere ønskes det diskuteret, hvordan affaldshåndteringen i fremtiden planlægges 
finansieret.

Planen indeholder 8 delmål, hvorunder der er opstillet konkrete målsætninger og 
aktiviteter. Under hvert delmål redegøres der for de økonomiske og administrative 
konsekvenser samt afledte sundheds- og miljømæssige forbedringer. Delmålene omhandler 
opdatering af lovgrundlaget, styrkelse af administration, øget informationsindsats, 
etablering af modtagefaciliteter for problemaffald og af kontrollerede deponier samt 
forbrændingsløsninger, fokus på henkastet affald, affald fra virksomheder samt 
affaldsminimering og genanvendelse.

De nævnte aktiviteter til sammen vil kræve investeringer i en 12-årig periode på ca. 400 
mio. kr. Hovedparten af disse investeringer skal ske i kommunalt regi. Investeringerne vil 
medføre, at de årlige drifts- og administrationsomkostninger stiger med ca. 75 mio. kr.

Der er ikke i finansloven for 2009 inklusiv budgetoverslagsår afsat yderligere midler til 
området og landsstyret skønner det ikke realistisk at dække hovedparten af udgifterne via 
finansloven. De øgede omkostninger i forbindelse med nye affaldssystemer/ordninger kan 
tænkes finansieret via gebyrer for affaldshåndtering, så forureneren betaler de faktiske 
omkostninger, gennem kommuneskat eller gennem landsskat eller gennem grønne afgifter, 
hvor det årlige provenu anvendes på affaldsområdet. Landsstyret vil endvidere afsøge om, 
der via EU er mulighed for at opnå støtte til de miljøforbedrende tiltag på affaldsområdet.

Som udgangspunkt går landsstyret ind for ”forureneren betaler”-princippet, hvilket bl.a. 
betyder, at den, der producerer affaldet også skal betale de omkostninger, der er forbundet 
med affaldsbortskaffelsen. En forbedret og forsvarlig affaldshåndtering vil medføre øgede 
omkostninger for den der producere affaldet i form af højere gebyrer og/eller skatter.

Partiet Siumut hilste redegørelsen velkommen og mener, at der skal være en sammenhæng 
mellem retningslinier og økonomiske dispositioner samt såvel nuværende som fremtidige 
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aftaler mellem hjemmestyret og kommunerne i forbindelse med forebyggelse af 
miljøforurening og affaldshåndtering. 

Partiet efterlyste et mere realistisk forslag til økonomisk fordeling mellem hjemmestyret og 
kommunerne og ser frem til at det bliver et lovkrav, at miljøforurenere er ansvarlige for at 
betale for den forurening, de selv har skabt.  I forbindelse med prioriteringen af indsatsen 
vil partiet bl.a. gerne prioritere fuldførelse af tidligere indgået aftale mellem det 
grønlandske landsstyre og den danske regering om oprydning på de mange landingspladser 
fra 2. verdenskrig af en meget stor mængde jern og tønder. 

Partiet Inuit Ataqatigiit hilste redegørelsen velkommen og mener at der er tale om et 
veludført stykke arbejde. Partiet mener, at det er nødvendigt at kommunerne får tilført de 
nødvendige ressourcer og viden til at kunne varetage den nødvendige forbedring af 
affaldsområdet og efterlyste en sikring af befolkningens og virksomhedernes aktive 
deltagelse i projektet.

Partiet henviste også landsstyret til at være vågne over for mulige fordele ved medvirken i 
forbindelse med forskellige internationale konventioner og henviste eksempelvis til 
Stockholm-konventionen, hvor aftalelandene har forpligtet sig til at yde økonomiske 
bidrag til lande med overgangsøkonomi, især mulighederne for at styrke mulighederne for 
håndtering af kemikalier bl.a. gennem teknologioverførsel, teknisk og finansiel bistand og 
fremme af samarbejdet mellem parterne.

Partiet Atassut er tilfredse med, at der ikke er planer for at ændre fordelingen mellem 
Grønlands Hjemmestyre og de grønlandske kommuner, men ønsker en revurdering af, 
hvordan det kan sikres at planerne på området bliver implementeret hurtigt og effektivt.

Partiet Demokraterne vendte sig voldsomt mod landsstyrets planer om finansiering ved 
afgifter og gebyrer og mener at finansieringen til denne indsats burde findes ved 
besparelser på landstingsfinanslovens mange tilskudskonti. 

Partiet efterlyste flere visioner i forbindelse med bl.a. genbrug og henviste bl.a. til, at 
Sisimiut kommune har et samarbejde med firmaet MOKANA i Ålborg om genbrug - en 
ordning der dels skaffer affald af vejen, men samtidig er finansielt neutral, idet værdien af 
affaldet betaler fragten. En sådan ordning kunne efter partiets mening udbredes til en stor 
del af Grønland uden merudgifter til følge.

Partiet Kattusseqatigiit Partiiat henviste til målene i affaldshandlingsplanen fra 1996 og 
til handlingsplanen for genbrug fra 2006 og spurgte, om disse er blevet realiseret? Partiet 
henviste bl.a. til, at der fortsat er problemer med forurening af havnen i Ilulissat, hvor 
fiskefabrikken fortsat dumper affald direkte i havnen trods kommunens tilbud i flere år om 
at forbinde fabrikkens afløbsrør til kommunens afløbsrør for at undgå forurening af 
havnen.

Partiet vil gerne have en status på, hvorledes det går med rensning af amerikanernes affald 
i Ikkatseq, Narsarsuaq, Kangerlussuaq og andre steder og mener at der snarligt skal rettes 
op på disse ting.
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Landsstyremedlemmet for Infrastruktur, Boliger, Miljø og Råstoffer takkede for de 
faldne bemærkninger og vil udarbejde en besvarelse af de rejste spørgsmål.

Med venlig hilsen

Søren Hald Møller

Kopi pr. e-mail:Folketinget
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Samtlige ministerier
Rigsombudsmanden på Færøerne


